
Protokół wspólnego posiedzenia 
Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, Komisji Oświaty i Kultury, oraz Komisji 

Finansowo - Gospodarczej, 
z dnia 16 maja 2017r. 

 
 

Posiedzenie rozpoczął o godzinie 9:00 Pani Tadeusz Lammel, który przywitał 
członków komisji oraz pracowników Urzędu Gminy. 
W posiedzeniu udział wzięli radni: 
Regina Batycka 
Marek Borowczyk 
Jarosław Bytniewski 
Tadeusz Lammel 
Henryk Lesiński 
Marek Maciejewski 
Tomasz Maćkowiak 
Donata Michałowska 
Jan Rajchelt 
Maciej Szafrański 
Łukasz Szymczak 
Łukasz Wawrzyniak 
a także: 
Bogdan Kemnitz – Wójt Gminy 
Genowefa Przepióra - Zastępca Wójta/Sekretarz Gminy 
Mirosława Nowak – Skarbnik Gminy 
Michał Żelazek – Dyrektor GOKIS 
 
Porządek posiedzenia:  
1. Wykonanie budżetu gminy za 2016r. 
2. Sprawy bieżące wynikające z działalności Gminy. 

Ad.1  
 Wykonanie budżetu gminy za 2016r. przedstawiła za pomocą prezentacji 
multimedialnej Pani Skarbnik. Prezentacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

Pani Skarbnik poinformowała, że materiały dotyczące realizacji ubiegłorocznego 
budżetu, omawiane na bieżącym posiedzeniu komisji, zostały przekazane radnym z końcem 
marca.  

Pani Skarbnik szczegółowo omówiła następujące dokumenty z wykonania budżetu 
gminy za rok 2016: 

1) wykonanie budżetu Gminy Kleszczewo za 2016r. (dochody, wydatki) – część 
tabelaryczna, 

2) wykonanie budżetu Gminy Kleszczewo za 2016r. – część opisowa, 
3) wykonanie dochodów i wydatków związanych z realizacją zadań z zakresu 

administracji rządowej za 2016r. – część tabelaryczna, 
4) zmiany w planie wydatków w 2016r. na realizacje programów finansowanych z 

udziałem środków, o których mowa w art. 5 ust. 1 pkt. 2 i 3 ustawy – część 
tabelaryczna, 

5) realizacja w 2016r. przyjętych w Wieloletniej Prognozie Finansowej przedsięwzięć – 
część opisowa, 

6) wykonanie wydatków na projekty realizowane w ramach Funduszu sołeckiego za 
2016r. – część tabelaryczna, 



7)  informacje o stanie mienia komunalnego Gminy Kleszczewo na dzień 31.12.2016r. – 
część tabelaryczna.  

W dalszej części posiedzenia Pani Skarbnik szczegółowo omówiła następujące sprawozdania 
finansowe : 

1) bilans jednostki budżetowej i samorządowego zakładu budżetowego,  
2) skonsolidowany bilans jednostki samorządu terytorialnego, 
3) rachunek zysków i strat jednostki, 
4) zestawienie zmian w funduszu jednostki, 

Radni nie mieli pytań do przedstawionych informacji.  

Ad. 2 
W dalszej części posiedzenia przedstawione zostały  projekty następujących uchwał: 

� projekt Uchwały Nr XXXI/212/2017 w sprawie zatwierdzenia sprawozdania  
finansowego  wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu gminy za 2016r. przedstawiła 
Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że przepisy art. 18 ust. 2 pkt.4 ustawy z dnia 8 
marca 1990r. o samorządzie gminnym oraz art. 270 ust. 4 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009r. o 
finansach publicznych stanowią, iż do wyłącznej właściwości rady gminy należy 
rozpatrywanie i zatwierdzenie sprawozdania finansowego jednostki samorządu terytorialnego 
wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu. Szczegółowa informacja w tym temacie 
została radnym przedstawiona podczas bieżącego posiedzenia komisji. Pani Sekretarz 
poinformowała, że Regionalna Izba Obrachunkowa wydała pozytywną opinię o sprawozdaniu 
z wykonania budżetu, Komisja Rewizyjna sformułowała  wniosek o udzieleniu absolutorium 
Wójtowi, który Regionalna Izba obrachunkowa również zaopiniowała pozytywnie. Spełnione 
zostały więc wszystkie określone przepisami prawa wymogi, a ostateczną decyzję podejmą 
radni podczas najbliższej sesji. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
� projekt Uchwały Nr XXXI/213/2017 w sprawie absolutorium dla Wójta Gminy 
Kleszczewo za 2016r. przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że zgodnie 
z  art. 18 ust. 2 pkt. 4 ustawy z dnia 8 marca 1990r. o samorządzie gminnym do wyłącznej 
właściwości rady gminy należy rozpatrywanie sprawozdania z wykonania budżetu oraz 
podejmowanie uchwały w sprawie udzielenia lub nieudzielenia absolutorium z tego tytułu. 
Zgodnie z w/w przepisami organ stanowiący jednostki samorządu terytorialnego po 
zapoznaniu się ze  sprawozdaniem z wykonania budżetu gminy za 2016r., sprawozdaniem 
finansowym gminy za 2016r., informacją o stanie mienia jednostki samorządu 
terytorialnego, opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu  o sprawozdaniu z 
wykonania budżetu Gminy Kleszczewo za rok 2016 wraz z informacją o stanie mienia  
jednostki samorządu terytorialnego wyrażoną w Uchwale Nr SO.-0954/9/16/2017 z dnia 29 
marca 2017r., wnioskiem Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Kleszczewo z dnia 26 kwietnia 
2017r. o udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy oraz opinią Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Poznaniu o wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Kleszczewo w 
sprawie udzielenia Wójtowi Gminy absolutorium z tytułu wykonania budżetu gminy za 
2016r. wyrażoną w Uchwale Nr SO.-0955/16/16/2017 Składu Orzekającego Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 10 maja 2017r. podejmuje uchwałę w sprawie 
absolutorium. Decyzję w tej  sprawie  radni podejmą podczas  najbliższej sesji. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
� projekt Uchwały Nr XXXI/214/2017 w sprawie odwołania Skarbnika Gminy 
Kleszczewo przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że projekt uchwały 
powstał w związku ze zgłoszeniem Wójtowi Gminy Kleszczewo zamiaru przejścia na 



emeryturę przez Skarbnika Gminy Kleszczewo Panią Mirosławę Nowak  z dniem 07 lipca 
2017r. i wnioskiem o rozwiązanie stosunku pracy.  

Stosownie do art. 18 ust. 2 pkt. 3 ustawy z dnia 08 marca 1990r. o samorządzie 
gminnym uchwałę w sprawie odwołania Skarbnika Gminy podejmuje Rada Gminy na 
wniosek Wójta. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
� projekt Uchwały Nr XXXI/215/2017 w sprawie powołania Skarbnika Gminy 
Kleszczewo przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że stosownie do art. 
18 ust. 2 pkt. 3 ustawy z dnia 08 marca 1990r. o samorządzie gminnym uchwałę  w sprawie 
odwołania Skarbnika Gminy podejmuje Rada Gminy na wniosek Wójta. 

W związku z wnioskiem  Skarbnika Gminy Kleszczewo Pani Mirosławy Nowak o 
rozwiązanie stosunku pracy w związku z zamiarem przejścia na emeryturę  z dniem 07 lipca 
2017r.  zachodzi konieczność powołania nowego Skarbnika Gminy.  

Wójt Gminy wnioskuje o powołanie na stanowisko Skarbnika Pani Jolanty Litka, 
której kandydatura wyłoniona została w postępowaniu konkursowym. Pani Sekretarz dodała, 
że Pani Jolanta Litka  spełnia wymogi formalne określone w art. 54 ustawy z dnia 27 sierpnia 
2009r. o finansach publicznych. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
� projekt Uchwały Nr XXXI/216/2017 w sprawie przyjęcia Regulaminu korzystania z 
kompleksu boisk sportowych „Moje boisko Orlik 2012” należących do Gminy Kleszczewo 
przedstawił Dyrektor GOKIS. Dyrektor Żelazek poinformował, że Rada Gminy uprawniona 
jest do ustalenia zasad i trybu korzystania z gminnych obiektów sportowych i urządzeń 
użyteczności publicznej. Kompleks boisk sportowych „Moje boisko Orlik 2012” w 
Kleszczewie i w Tulcach jest ogólnodostępnym obiektem sportowym służącym mieszkańcom 
gminy, uczniom szkoły, dzieciom i młodzieży, klubom sportowym, grupom zorganizowanym 
i osobom fizycznym do przeprowadzenia zajęć i imprez sportowo – rekreacyjnych, w tym 
prowadzenia rozgrywek sportowych. W związku z planem wprowadzenia odpłatności za 
korzystanie z kompleksów boisk sportowych „Moje boisko Orlik 2012” należących do Gminy 
Kleszczewo w nowym Regulaminie w § 4 ust. 5 znalazł się zapis: „Opłaty pobierane za 
korzystanie z obiektu ustalane są zgodnie z uchwałą Rady Gminy Kleszczewo”. 

W Regulaminie stanowiącym załącznik do niniejszej uchwały, w stosunku do 
dotychczas obowiązującego, dokonano zmiany zapisu w § 2 ust. 1 dotyczącego dni, w 
których obiekt jest nieczynny – zmiany wynikają z praktyki siedmioletniego okresu 
funkcjonowania obiektów. Nieznacznie zmieniły się też godziny otwarcia obiektu (§ 2 ust. 2 
Regulaminu). 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
� projekt Uchwały Nr XXXI/217/2017 w sprawie ustalenia opłat za korzystanie z 
kompleksu boisk sportowych „Moje boisko Orlik 2012” należących do Gminy Kleszczewo 
przedstawił Dyrektor GOKIS. Dyrektor Żelazek poinformował, że Rada Gminy uprawniona 
jest do ustalenia zasad i trybu korzystania z gminnych obiektów sportowych i urządzeń 
użyteczności publicznej. Kompleksy boisk sportowych wybudowane w Kleszczewie i w 
Tulcach w ramach Programu „Moje boisko - ORLIK – 2012” powstały w grudniu 2009 r. 
przy pomocy dofinansowania ze środków Ministerstwa Sportu i Turystyki oraz Urzędu 
Wojewódzkiego, a trwałość projektu określono na 5 lat.  

W/w obiekty zarządzane są przez Gminny Ośrodek Kultury i Sportu w Kleszczewie, a 
obecnie korzysta z nich nieodpłatnie około 30tys. osób rocznie, w tym dzieci i młodzież 
szkolna na zajęciach wychowania fizycznego, a ich roczne utrzymanie to koszt około 
30.000zł. Trwałość sztucznej trawy oraz nawierzchni poliuretanowej znajdujących się na tych 



obiektach  określona jest na ok. 10 – 12 lat. Stąd w niedalekiej przyszłości konieczna będzie 
wymiana tych elementów. 

Dyrektor dodał, że korzystaniem z obiektów zainteresowani są poza mieszkańcami 
Gminy Kleszczewo również mieszkańcy okolicznych gmin i miasta Poznania.  Na obiektach 
prowadzą też zajęcia firmy komercyjne działające w obszarze sportu i rekreacji. 

Uwzględniając powyższe, by złagodzić skutki finansowe eksploatacji obiektów,  
proponuje się niniejszą uchwałą wprowadzić odpłatność za korzystanie z infrastruktury 
kompleksu boisk sportowych „Moje boisko Orlik 2012” – cennik stanowi załącznik do 
projektu uchwały. 

Radny Borowczyk zapytał czy ościenne gminy także pobierają opłaty za korzystanie z 
„orlików”? 

Dyrektor Żelazek poinformował, że na części „orlików” w Poznaniu obowiązują 
opłaty. Dyrektor dodał, że w § 2 projektu uchwały upoważnia się Wójta Gminy do udzielenia 
ulg lub wprowadzania zwolnień w opłatach za korzystanie z kompleksu boisk. Ponadto w 
godzinach od 15:30 do 17:30 w niedziele wyłączona zostaje możliwość rezerwacji obiektów 
przez grupy zorganizowane – czas ten przeznaczony zostaje dla rodzin z dziećmi.  

Radny Wawrzyniak zapytał czy proponowane stawki są porównywalne z tymi na 
obiektach w innych gminach? 

Dyrektor Żelazek stwierdził, że ceny w Poznaniu kształtują się na poziomie 50-100zł 
za godzinę. 

Radny Wawrzyniak zapytał czy takie stawki są wystarczające, aby pokryć koszty 
utrzymania obiektów? 

Dyrektor Żelazek zaprzeczył i wyjaśnił, że nie to jest celem wprowadzenia opłat - 
chodzi raczej o zmniejszenie kosztów eksploatacji. 

Radny Bytniewski zapytał jak animator na orliku będzie weryfikował zapłatę? 
Dyrektor uważa, że jest to kwestia organizacyjna. Opłata będzie zapewne uprzednio 

uiszczana u animatora, lub u pracownika GOKIS. 
Radny Szafrański stwierdził, że grupy zorganizowane powinny wpłacać opłatę na 

konto i potwierdzenie przedkładać opiekunowi orlika. 
Radny Bytniewski stwierdził, że na orliku nie ma warunków, aby przyjmować 

pieniądze i zdecydowanie lepszym rozwiązaniem jest pobieranie wpłat na konto i 
udostępnianie obiektu po okazaniu potwierdzenia wpłaty. 

Radny Szafrański proponuje, aby w §4 niniejszego Regulaminu wprowadzić zapis 
regulujący wymóg rezerwacji obiektu z dwudniowym wyprzedzeniem, obowiązek uiszczenia 
opłaty na konto i okazanie się potwierdzeniem przelewu animatorowi orlika. 

Pani Sekretarz poinformowała, że „orliki” powstały w związku z rządowym 
programem „Moje boisko Orlik 2012”. Ideą ich tworzenia był powszechny dostęp do tego 
typu obiektów sportowych dla dzieci i młodzieży w każdej gminie. Pani Sekretarz wyraziła 
wątpliwość, czy można pobierać opłaty biorąc pod uwagę założenia i finansowanie 
budowanych obiektów - należy dogłębnie sprawdzić możliwość wprowadzenia odpłatności za 
korzystanie z kompleksu boisk sportowych „Moje boisko orlik 2012”.  

Radna Batycka uważa, że forma gotówkowa wpłaty też powinna być możliwa. 
Radny Bytniewski nadmienił, że z doświadczenia animatora wynika, że ok. 50% grup 

korzystających z gminnych orlików to osoby spoza terenu gminy, oraz dodał, że grupy z 
terenu gminy dbają o obiekty, czego nie można powiedzieć o osobach z zewnątrz. 

Dyrektor Żelazek dodał, że przy pozytywnym zweryfikowaniu wszystkich 
powyższych wątpliwości cennik obowiązywałby od 1 września br. 

Zdaniem radnego Łukasza Szymczaka tylko grupy komercyjne powinny być 
zobowiązane do wnoszenia opłat. 

Dyrektor Żelazek wyjaśnił, że są też grupy branżowe, z innych gmin, które 
nieodpłatnie korzystają z gminnych obiektów.  
Radni nie mieli więcej  pytań do projektu uchwały.  



 
� projekt Uchwały Nr XXXI/218/2017 w sprawie przyjęcia Regulaminu korzystania z 
Gminnego Stadionu Sportowego w Kleszczewie należącego do Gminy Kleszczewo oraz 
cennika opłat za korzystanie z jego infrastruktury przedstawił Dyrektor Żelazek. Dyrektor 
poinformował, że Rada Gminy jest uprawniona do ustalenia zasad i trybu korzystania z 
gminnych obiektów sportowych i urządzeń użyteczności publicznej. Gminny Stadion 
Sportowy w Kleszczewie jest ogólnodostępnym obiektem sportowym służącym mieszkańcom 
gminy, uczniom szkoły, dzieciom i młodzieży, klubom sportowym, grupom zorganizowanym 
i osobom fizycznym do przeprowadzenia zajęć i imprez sportowo – rekreacyjnych, w tym 
prowadzenia rozgrywek sportowych. W 2013 r. dokonano gruntownej modernizacji 
nawierzchni trawiastej boiska piłkarskiego wyposażając przy tym obiekt w system sztucznego 
nawadniania. W taki sam system  wyposażono boisko szkolno - treningowe.  Z obu obiektów 
korzysta nieodpłatnie młodzież szkolna oraz zawodnicy Klubu Sportowego „CLESCEVIA”, a 
roczny koszt eksploatacji boisk to kwota ok. 34.000zł.  

Infrastruktura stadionu uzupełniona została o pełnowymiarową bieżnię 
lekkoatletyczną, na budowę której pozyskano dofinansowanie ze środków zewnętrznych. W 
zgłoszonym na ten cel projekcie zadeklarowano jej odpłatne użytkowanie. 

Dyrektor Żelazek poinformował, że projekt niniejszej uchwały przygotowany został w 
celu objęcia jednolitym Regulaminem całego Stadionu, ze względu na jego rozbudowę, a 
także by nadać Regulaminowi formę prawa miejscowego w drodze uchwały, ponieważ coraz 
bardziej restrykcyjne przepisy (szczególnie w odniesieniu do meczów piłki nożnej) wymagają 
uchwalenia aktu wyższej rangi.  

Dyrektor nadmienił, że istniejące elementy stadionu sportowego przyciągają, poza 
miejscową ludnością również mieszkańców okolicznych gmin i miasta Poznania. Na 
obiektach prowadzą też zajęcia  firmy komercyjne działające w obszarze sportu i rekreacji. Z 
tego względu zasadnym jest określenie Regulaminu korzystania z ww. obiektu oraz cennika 
za korzystanie z infrastruktury stadionu, które stanowią załącznik do projektu uchwały. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały.  
 
� projekt Uchwały Nr XXXI/219/2017 w sprawie udzielenia dotacji Parafii 
Rzymskokatolickiej p.w. Narodzenia NMP w Tulcach na wykonanie renowacji murów 
obwodowych kościoła przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbnik poinformowała, że zgodnie 
z procedurą określoną w Uchwale Nr III/18/2006 Rady Gminy Kleszczewo z dnia 28 grudnia 
2006r. w sprawie zasad i trybu udzielania dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie i 
roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków, projekt omawianej uchwały 
zakłada udzielenie dotacji na wykonanie renowacji murów obwodowych kościoła. Udzielona 
z budżetu gminy dotacja pomoże w sfinansowaniu, określonych na podstawie złożonego 
wniosku,  ok. 30 % kosztów przedsięwzięcia tj. 67.836zł.  

Radny Szafrański stwierdził, że oczekiwałby od proboszcza tuleckiej parafii, aby 
przedstawił całościowy plan działań jakie zamierza jeszcze zrealizować w związku z 
renowacją zabytkowego kościoła. 

Pani Skarbnik przypomniała, że do budżetu na rok 2017 przyjęta została kwota 
105.500zł na odnowę gminnych zabytków - przytoczona kwota wynika z dwóch wniosków o 
dofinansowanie złożonych przez parafie w Kleszczewie i Tulcach.  

Radny Bytniewski stwierdził, że wykonana dzięki dotacji infrastruktura pozostanie w 
gminie. 

Radny Wawrzyniak zauważył, że dotowany zabytek nie jest własnością gminy. 
Pani Skarbnik podkreśliła, że na remont zabytków gmina może udzielić dotacji. 
Radny Lesiński stwierdził, że kościół w Tulcach jest zabytkiem i zapytał czy mur 

obwodowy także? 
Pani Skarbnik poinformowała, że z wiedzy jaką posiada wniosek dotyczy muru 

kościoła, a nie muru ogrodzeniowego. Renowacja muru ogrodzeniowego nie mogłaby być 



dotowana – kwestia zostanie wyjaśniona z proboszczem i radni otrzymają precyzyjną 
informację co do przedmiotu dofinansowania. 

Radni nie mieli więcej pytań do projektu uchwały.  
 
W ramach konsultacji Pani Sekretarz poinformowała, że Starosta Średzki wyszedł z 

propozycją utworzenia komunikacji autobusowej ze Środy Wlkp. do Gminy Kleszczewo, 
obsługiwanej przez Kórnickie Przedsiębiorstwo Autobusowe KOMBUS Sp. z o.o.  Usługi 
komunikacyjne dla  Starostwa w Środzie Wlkp. świadczy w/w firma, w związku z 
powyższym wnioskuje o zawarcie porozumienia Gminy Kleszczewo z Gmina Kórnik. 
Proponuje, ze Powiat Średzki udzieli pomocy finansowej Gminie Kleszczewo z 
przeznaczeniem na realizację tego zadania, natomiast Gmina Kleszczewo po podpisaniu 
porozumienia i zawarciu umowy przekazywała będzie te środki Gminie Kórnik. Oczywiście 
jest to korzystne rozwiązanie dla części  mieszkańców naszej Gminy  (3 kursy,  bezpłatne 
przejazdy dla osób korzystających z tej komunikacji) a trasa  obejmowałaby na terenie Gminy 
następujące przystanki : Krerowo- Krerowo Cmentarz - Zimin Nowy Świat – Zimin - Zimin 
Szkoła - Śródka II - Śródka I – Śródka – Krzyżowniki – Krzyżowniki I – Komorniki – Bylin – 
Nagradowice – Kleszczewo I – Kleszczewo – Kleszczewo Park – Lipowiec – Bugaj – 
Markowice -  Markowice I – Krerowo I – Krerowo. 

Zawarcie porozumienia wymaga zgody Rady Gminy, natomiast wątpliwość budzi 
fakt, iż KOMBUS zainteresowany jest zawarciem porozumienia na czas nieokreślony z 3-
miesiecznym okresem wypowiedzenia, natomiast pomoc finansowa z budżetu Powiatu 
Średzkiego dotyczy 2017r. – deklarują, że w przyszłości środki te będą również zapewnione 
w budżecie powiatu – ale nie mamy pewności czy zostaną przeznaczone, co może obciążyć 
budżet naszej Gminy.  

 Pan Wójt uważa, że porozumienie powinno być zawarte pomiędzy Środą Wlkp., a 
Gminą Kórnik, czego następstwem byłoby porozumienie Gminy Kleszczewo z firmą Kombus 
Sp. z o.o. odpowiedzialną za kórnicką komunikację. 

Pani Sekretarz dodała, że Pani mecenas zaproponowała inną formę, która prawnie jest 
możliwa tj. Gmina Kleszczewo podpisuje porozumienie z Gmina Kórnik, w którym byłby 
zapis, że koszty funkcjonowania tej linii obciążają Gminę Kórnik, natomiast Powiat Średzki 
udziela pomocy finansowej bezpośrednio Gminie Kórnik. 

Pan Wójt poprosił radnych o zajęcie stanowiska w sprawie działań zmierzających do 
uruchomienia komunikacji na trasie Środa Wlkp. – Kleszczewo. 

Radni poparli propozycję uruchomienia linii, należy jednak w pierwszej kolejności 
zabezpieczyć interes Gminy Kleszczewo. 

Pani Sekretarz poinformowała, że taka propozycja zostanie przedstawiona Powiatowi 
Średzkiemu. 

 

W związku z brakiem pytań Przewodniczący Lammel zakończył posiedzenie o godz. 
13.05. 
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